
בשביל מתנות צריך לעבוד

למה כל כך קצר?

מה הדבר החשוב ביותר בעולם? ברור שהתורה! 
העולם נברא בשביל התורה, זו התכלית. אם כך, נשאל 

שתי שאלות:

שאלה ראשונה: מדוע בחג הפסח אנו חוגגים שבעה 
ימים לציון יציאת מצריים שהייתה בסך הכול שחרור 
מעבדות, הצלה גשמית לכאורה, ובחג הסוכות אנו 
חוגגים שמונה ימים על ניסי המדבר והשגחת ה' עלינו 
שגם זו רווחה גשמית – ואילו על התורה הקדושה שהיא 

התכלית של הכול, אנו חוגגים 
בסך הכול יום אחד?

החותם  נוספת:  שאלה 
וסוכות  פסח  שמותירים 
משמעותי מאוד. בחג הפסח 
ובחג הסוכות יש הכנות רבות, 
אנחנו ממש שוברים את השגרה 
לגמרי.  ממנה  ומתנתקים 
בחג הפסח מנקים את הבית 
ביסודיות ובחג עצמו משנים 
באופן קיצוני את כל האכילה 

שלנו, ובחג הסוכות אנחנו ממש 
יוצאים מהבית מכל הסביבה הטבעית והמוכרת 

שלנו – יש כאן משהו דרמטי ומשמעותי מאוד שמכניס 
אותנו לאווירה אחרת. אבל את חג השבועות בקושי 
מרגישים. אין הכנות מיוחדות, אין מצוות מיוחדות ותוך 
יום אחד חוזרים לשגרה וכמעט שוכחים שהיה לנו חג.

האם לא היה ראוי לעשות חג "רציני" יותר שיותיר 
יותר עבור קבלת התורה  חותם משמועתי הרבה 
שבשבילה נברא העולם ושהיא הדבר המשמעותי 

ביותר לעם ישראל כעם?

התורה היא מתנה

בני ישראל היקרים, אנחנו צריכים להבין דבר עמוק 
מאוד:

החגים הקדושים הם לא "מסיבה" על אירועים שקרו 
בעבר. החגים שלנו הם עבודת ה' שמשקפת את כל 
התיקונים והזיכוכים הנצרכים לנשמות ישראל, בכל 

שנה ושנה ובכל דור ודור.

התורה הקדושה היא לא עבודה אלא מתנה! יום 
אבל  מתנה.  מלשון  תורה  מתן 
המתנה?  את  מקבלים  איך 
על ידי עבודה והרבה עבודה. 
והעבודה היא לזכך וטהר את 
עצמנו להיות כלי מתאים לאור 
התורה. התורה הקדושה היא 
לא העבודה אלא היא התוצאה. 
ואילו שאר החגים הם ההכנה 
שמכוחם  העבודה,  והעמל, 
אנחנו זוכים לקבלת התורה. לכן 
את עיקר הזמן ועיקר החותם 
והעמל אנחנו משקיעים בהכנה, 
ואז זוכים ומקבלים את אותו האור 

הרוחני הנשגב.

כי התורה היא לא סתם חכמה, היא לא אוסף של 
ספרים. התורה היא אור רוחני, אורו של בורא עולם 
שהוא ותורתו – חד הם. האור הרוחני הזה שוכן אצל 
כל מי שמוכן וראוי לאור הזה למי שיש לו את המידות 
של התורה. וזו עבודתנו להיות מוכנים, לעשות הכול 

כדי להיות ראויים.

ומהי העבודה?

עיקר העבודה והזיכוך הוא האמונה!

וכשהאמונה מאירה בשלימות – התורה מגיעה ממילא!

ואכן החגים שלנו הם עבודה על מידת האמונה. פסח 
הוא חג האמונה, חג של ניסים ומופתים ושידוד מערכות 
הטבע וגילוי השגחה מופלאה – מכוח האמונה הזאת 
אנחנו עובדים ומזככים את כל המידות שלנו במשך 
שבעה שבועות, כי כל המידות הטובות הן גילויים שונים 
של אמונה וכל מידות הרעות הן גילויים שונים של 
חוסר אמונה כפי שכתבתי והסברתי באריכות להלכה 

ולמעשה בספר "בגן האמונה".

ולכן אנחנו גם לומדים פרקי אבות שכולה עבודת 
המידות. על פי זה מובן מדוע התורה ניתנה לאוכלי 
המן כי הם אלה שחוו את האמונה וחיו את ההשגחה 

ברמה הגבוהה והברורה ביותר.

גם סוכות הוא חג שכולו אמונה. הסוכה נקראת צילא 
דמהימנותא, צל האמונה. עם ישראל נכנסים עם כל 
יישותם לתוך האמונה הקדושה. ואחרי שאתה עטוף 
באמונה, גר בתוך האמונה, וחי ונושם אמונה שבעה 
ימים רצופים כנגד תיקון שבע המידות של הנפש – 

התוצאה היא שמחת תורה.

ואומר רבי נחמן שבזכות מצוות סוכה כל יהודי ויהודי 
נהיה חתיכה של תורה בעצמו, ולכן אנחנו עושים שמחה 
גדולה בתורה הקדושה מיד לאחר חג הסוכות. וזה 
מובן על פי מה שהקדמנו, שהתורה היא התוצאה של 

האמונה ושל תיקון המידות מכוח האמונה.

על פי זה מובן כיצד האבות קיימו את כל התורה 
כולה לפני שניתנה. אברהם אבינו היה עמוד האמונה 
וזכה להיות ראש המאמינים ואת זה הנחיל לכל העולם 
ובוודאי לבנו ולזרעו אחריו – ובזכות אותה האמונה הם 

הגיעו לקיום כל התורה כולה באופן טבעי!

וכך נסביר את עבודת השבוע הזה שהוא השבוע 
האחרון של הספירה. השבוע שלנו מוקדש למידת 
המלכות, מידת המלכות מבטאת את האמונה, התפילה 
והענווה, לדעת שהכול של ה' – ועל פי המקובלים 

מאמר ראש הישיבה

המשך בעמ' 3

יו"ל ע"י מוסדות "חוט של חסד"
ע"ש מוהר"ן מברסלב זיע"א

רח' שמואל הנביא 13 י-ם  ת.ד. 50226  טל: 02-5812210 
al5308000@gmail.com :פקס: 02-5812252  מייל

בס"ד בר"ה

חוט של חסד
גיליון לכל בית יהודי | בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א

ר"תיציאהכניסה

18:5720:1321:02ירושלים

19:1420:1520:58תל אביב

19:1520:1620:59חיפה

19:1220:1320:56באר שבע

פרשת במדבר  כ"ט אייר תשפ"ג  גליון 822

התורה הקדושה 
היא לא עבודה 
אלא מתנה! יום 

מתן תורה מלשון 
מתנה. אבל איך 

מקבלים את 
המתנה?
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שאלות מקו ההלכה

האם מותר לנקות שולחן שבת עם מטלית לחה?

נפסק בשלחן ערוך שאסור להשתמש בספוג לח 
בשבת ויש בזה איסור של סחיטה שכשסוחט את 
הבגד מתחייב משום מלאכת “מלבן” )שלחן ערוך סימן 

ש”כ סעיף י”ז(, ולכן אין להשתמש במטלית לחה 

בשבת לצורך ניקוי השלחן, ומכל מקום אפשר 
לזלף מים על השלחן ולגרוף את המים 

עם מגב ואחרי זה לנגב עם טישיו.

שמעתי שאסור לקרוא תהילים 

או פסוקי תנ”ך בלילה, האם 

זה נכון? 

אמת נכון הדבר שצריך להימנע מלקרוא 
מקרא בלילה כגון פסוקי תנ”ך או תהילים, 

ומקור הדין מופיע בכתבי רבינו האריז”ל )שער המצוות 
פרשת ואתחנן(, ומכל מקום אם לומד עם הקריאה גם 

פירוש רש”י מותר, וכן אם אינו יודע ללמוד ועלול 
להתבטל מחמת האיסור לקרוא מקרא, בוודאי שמותר 
לו לקרוא מקרא ואין לו לחשוש לכך כלל, וכן אם יש 
חולה שזקוק לרחמי שמיים מותר לקרוא עבורו גם 

בלילה. יביע אומר )חלק ו’ אורח חיים סימן ל’(.

אנו דרים ביישוב שיש מניין שחרית אחד, בוקר 

אחד איחרתי מאד לבית הכנסת ובאמצע שהייתי 

קורא קריאת שמע הגיעו הציבור לברכת כהנים, 

האם אני יכול לענות אמן על ברכת הכהנים? 

ומה הדין אם אדם שומע ברכות התורה באמצע 

קריאת שמע?

יכול לענות אמן, בין לאחר ברכת אשר קדשנו 
בקדושתו של אהרן, ובין לאחר פסוקי הברכה. 
וכן השומע ברכות התורה על קריאה 
בתורה בצבור, והוא באמצע קריאת 
שמע, יענה אמן אחר הברכות.  ילקוט 

יוסף )סימן ס”ו סעיף ה’(.

שאלה לגבי הדלקת נרות לשבת. אני 

מדליקה נרות גם לצדיקים, אם הדלקתי 

את הנרות לצדיקים האם אני יכולה לברך על 

נרות השבת?

אפשר להדליק ולברך על הנרות, ואין זה נחשב 
לתוספת אורה שנפסק בשלחן ערוך שאין לברך עליה 
לשיטת מרן השו"ע, משום שאת נרות הצדיקים אינה 
מדליקה לשם אור אלא לשם כבוד הצדיק, וממילא 
יכולה לברך על נרות השבת. הרה"ג מאיר פנחסי שליט"א 

בתשובה בכת"י. 

בהקשר לשאלה הקודמת מתי עדיף להדליק 

את הנרות לצדיקים, האם לפני הדלקת הנרות 

או לאחריה?

לכאורה עדיף להדליק הדלקת נרות, כי בשעה 
שמדליקה נרות אינה מקבלת שבת בהדלקה ויכולה 
להמשיך ולהדליק לכבוד הצדיקים, ומאידך אם תדליק 
לצדיקים לפני נרות השבת יש פוסקים שנוקטים שלא 
תוכל לברך על הדלקת נרות שבת משום שאין מברכים 
על תוספת אור, ומכיוון שכעת הדליקה נרות לצדיקים 
ויש כאן אור ממילא אינה יכולה לברך על נרות השבת, 
ולכן תברך על נרות השבת ולאחר מכן תדליק גם את 

הנרות לכבוד הצדיקים.

לא הזכיר בראש חודש יעלה ויבא בתפילת 

שחרית, והתחיל להתפלל מוסף ונזכר בכך לפני 

שהמשיך את נוסח “ראשי חודשים” של תפילת 

מוסף, האם צריך כעת להשלים את ברכות שמונה 

עשרה של שחרית ולהתפלל לאחר מכן מוסף, או 

להמשיך כעת מוסף ואחר כך לחזור לשחרית?

עליו להמשיך לתפילת שחרית מכיוון שלא הזכיר 
יעלה ויבא, ואף שכשהתחיל את הברכות הראשונות 
התפלל על דעת תפילת מוסף אין בזה חיסרון, ולכן 
ישלים קודם כל את שחרית ולאחר מכן יתפלל מוסף. 

דברי בניהו )חלק כא סימן לז(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
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שו"ת של חסד
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הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"דגול מרבבה"

 "איש על מחנהו ואיש על דגלו"

מובא במדרש רבה )במדבר ב ג( "בשעה שנגלה 
הקב"ה על הר סיני ירדו עמו כ"ב רבבות של מלאכים, 
שנאמר 'רכב אלהי-ם רבותים אלפי שנאן' )תהלים סח( 
והיו כולם עשויים דגלים דגלים, שנאמר 'דגול מרבבה' 
)שיר ה( כיון שראו אותן ישראל שהם עשוים דגלים 
דגלים התחילו מתאווים לדגלים, אמרו ישראל הלוואי 
כך גם אנו נעשים דגלים כמותן, לכך נאמר 'הביאני אל 
בית היין ודגלו עלי אהבה' בית היין זה סיני שנתנה בו 
התורה שנמשלה ביין )שם ב( אמר להם הקב"ה מה 

נתאוויתם לעשות דגלים?

חייכם שאני ממלא משאלותיכם שנאמר )תהלים 
כ( 'ימלא ה' כל משאלותיך' מיד הודיע הקב"ה אותם 
לישראל ואמר למשה לך עשה אותם דגלים כמו 

שנתאוו".

ויש להבין בדברי מדרש זה כמה ענינים: )א( שהרי 
עם ישראל נצטוו על עניין הדגלים רק בשנה השנית 
ואילו הם כבר בקשו זאת בשנה הראשונה לצאתם 
מארץ מצרים, ואילו מדברי המדרש משמע שמיד 

ציווהו הקב"ה למשה לעשות להם דגלים?

)ב( ועוד יש להבין מה ראו ישראל אצל המלאכים 
שהם כל כך נתאוו לדגלים וגם ראו לבקשו וכי כל מה 

ששייך אצל המלאכים יינתן לבני הארץ?

)ג( ועוד הרי סוף כל סוף בשעה שעמדו בהר סיני 
הדבר שייחד את עם ישראל היה האחדות כמו שכתוב 
"ויחן שם ישראל כאיש אחד בלב אחד", ולכאורה 

הדגלים הם בדיוק הפוך מאיש אחד בלב אחד?

אלא יראה לומר שכאשר ירד הקב"ה ליתן את התורה, 
נוכח עם ישראל לדעת שהמלאכים כל עניינם הוא 
לעשות את רצון הבורא, ואם הם מסודרים באופן זה 

של דגלים ומחנות הרי כך הוא רצון הבורא.

ויש ללמוד ולהבין את ענין זה, כי באמת הרי המלאכים 
מקבלים זה מזה ויש ביניהם אהבה ובכל זאת כל אחד 
יודע את שליחותו מבלי להתבלבל כלל מהקבוצה 
השניה, ולכן כל אחת שמחה בחברתה כי לכולם מחנה 
משותף אחד והוא לעשות את רצון הבורא ואין אחד 
עדיף מחבירו כי כולם עסוקים בשליחות אחת ומטרה 
אחת, וא"כ אדרבא ענין הדגל מחזק מאוד את עניין 
זה שכל אחד ידע מה הבורא רוצה ממנו ומה ייעודו, 
ובזה יובן שעם ישראל נתאוו לזה דוקא כעת בשעת 
מתן תורה בשעה שקיבלו את התורה שהיא המאחד 
את כל עם ישראל, אבל לכל אחד יש שליחות משלו 
בזה העולם ולכן נתאוו לדגלים שידעו כל אחד מה 

ה' חפץ ממנו מבלי להתבלבל מהחבר או מהשכן 
כי ידעו שזה רצונו יתברך ולכולם יש אדון ומלך אחד 
אשר כולם יש להם ענין אחד והוא לעבוד את האדון 
הגדול, וממילא מסתלק כל הרדיפה אחר הקנאה 
והכבוד כי האדם יודע שכך ה' רצה ואנו אין לנו אלא 

לעשות את רצון מלכינו.

ובזה יובן מדוע המתין עימהם הקב"ה עד עתה ולא 
ציוה למשה לעשות את מבוקשם מיד, כי לכל דבר 
שבקדושה חייב האדם לעבור איזה נסיון בעניין שהוא 

כוסף לו,

ומשום שבחטא העגל עם ישראל פגם באהבת ה' 
ונסתלק מהם הרצון והתאווה להידמות למלאכים, לכן 
היה צורך קודם כל חזק שוב מחדש את האמונה בה' 
בתמימות ופשיטות, ולכן ה' ביקש מעם ישראל שיבנו 
להם כלי לקבלת השפע והוא עשיית המשכן ועמדו 
בנסיון של הממון ותרמו את ממונם, ורק לאחר שעם 
ישראל תרם למשכן ונתכפר לו אותו עון אזי נעשו 

ישראל שוב זכים וזכאים, וה' חזר לשכון בתוכם,

ומעתה התחדש שוב רצונם של ישראל לענין הדגלים 
וכעת זו הייתה השעה של רצון ורחמים שהרי זה היה 
לאחר הקמת המשכן, ואז כבר זכו לכלי שעמדו בניסיון 

ותרמו בשמחה למשכן.

העולה מתוך הדברים שלכל רצון טוב צריך לכסוף, 
אבל גם לדעת שצריך להכין כלי לקבל את השפע 

שהאדם כוסף לו.
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לאכול על קידוש השם

אבי היה רזה ודל, כחוש בשר, ותוך רגעים מספר כילתה האש את גופו.

באותו הרגע", המשיך איציק במונולוג המצמרר, "נשבעתי בלבי שאני 
אוכל ואוכל ולא אפסיק מלאכול, כדי שאם ישרפוני הגויים על קדושת 

שמו יתברך...

סיפור מיוחד לרגל יום פטירתו של מייסד החסידות, 
רבי ישראל בעל שם טוב הקדוש )ז' סיון(

"סע נא לקוריץ העיר", הורה מרן אור שבעת הימים, 
הבעל שם טוב הקדוש, לאחד מתלמידיו, "שם תפגוש 
את רבי יצחק. תבקש ממנו להתארח בביתו ושם תלמד 

אורחות חיים בעבודת השם".

התלמיד לא הרהר אחר רבו, לא 
שאל מיהו "רבי יצחק" האמור, 
אלא נטל את חפציו וצרורו ויצא 
לדרך. אך דרכו רגלי התלמיד 
בשערי קוריץ, החל לשאול את 
האם  בדרכו  שנקרו  היהודים 
"רבי  בשם  יהודי  הם  מכירים 

יצחק".

הראשונים ששאל נדו בראשם 
לשלילה. לא שמעו מעודם על 
זה  בשם  חכם  תלמיד  יהודי 

המתגורר בעיר.

סבר התלמיד שבבית הכנסת 
לבטח יהיה מי שיכירו. אך עד 
מהרה התבדה. גם זקני העיר 
שישבו בבית הכנסת רוב שעות 

היום ולמדו – לא ידעו לומר לו על 
צדיק ורבי יצחק שמו...

נאמן למצות רבו חיכה התלמיד יום ויומיים בעיר, 
ובכל פנים יהודיות שנתקל, היה מיד שואל: "כלום 

מכיר הינך את רבי יצחק?"

ביום השלישי חל מפנה כאשר פגש את בער'ל.

בער'ל זה חטטן גדול היה, במחילה מכבודו, וכיון 
שנשאל אודות "רבי יצחק" לא הרפה מן האורח ובטבורו 
של רחוב החל מגלגל בזיכרונו ומוציא בשפתיו שם 
אחר שם, כל כינוי שדמה לרבי יצחק נשטח ונבדק עד 

תומו, ואז אורו עיניו כשמיד הועמו בשנית.

"אינני יודע אם לאיש זה אתה מתכוון", התנצל בער'ל 
לפני האורח, "שכן איש המוני וגס הוא, כל ימיו מבלה 
הוא בבקתתו ואינו מגיע כמעט לבית הכנסת. אך הוא 

היחיד בעיר זו שאליו יכול אני להפנותך.

איציק'ל שמו"...

האורח ניגש בלית ברירה לפאתי העיירה, שם פגש 
את איציק. גבוה ורחב גוף היה האיש, והאורח מצאו 
עומד בחצר הבית כשהוא מוציא דגים מלוחים מתוך 

חבית ענק שעמדה בחצר.

"שלום עליכם רבי יצחק", פנה האורח ביראת כבוד, 
בטוח היה שלפניו עומד צדיק נסתר.

איציק נחר בבוז "רבי יצחק? לא רבי 
אני ולא רב. מה תרצה?" האורח 
ביקש בנימוס להתאכסן בביתו 
זר הוא  כי  יען  יומיים-שלושה 
בעיר. איציק הסכים ברוחב לב.

האורח  עקב  שם  בשהותו 
בשבע עיניים אחר בעל הבית, 
שמא קם הוא בחצות לילה או 
מעין זה, אך איציק זה שחי בגפו 
היה עסוק כל היום בשלושה 

דברים: לאכול ולאכול ולאכול.

עסק  לא  שבהם  בזמנים 
בהבאת המאכל אל פיו, היה 
עסוק בהתקנת דברי המאכל 

או בשינה קצרה וחטופה.

לאחר שלושה ימים נפרד ממנו 
האורח, אך לפני ששב לרבו הקדוש החליט לשאול 
את איציק מדוע הוא אוכל כל כך הרבה. איציק ניאות 

לספר:

 "ילד קטן הייתי בעת שהגיעו גויי העיירה והכריחו 
את אבי להמיר את דתו. אבי סירב כמובן, והארורים 

העלוהו על המוקד ושרפוהו על קדושת השם.

אבי היה רזה ודל, כחוש בשר, ותוך רגעים מספר 
כילתה האש את גופו. באותו הרגע", המשיך איציק 
במונולוג המצמרר, "נשבעתי בלבי שאני אוכל ואוכל 
ולא אפסיק מלאכול, כדי שאם ישרפוני הגויים על 

קדושת שמו יתברך- 

האש תבער זמן רב וכבוד ד' יתגדל בעולמו"...

כששב התלמיד אל רבו, מרן רבי ישראל בעל שם 
טוב, אמר לו הצדיק: "שלחתיך לביתו של כפרי גס 
כדי שתלמד שגם מאכילה בלי סוף, ובכמות בלתי 

אנושית, ניתן לעבוד את ה' ללא הרף"...

במידת המלכות משתקפות כל המידות הטובות. 
ולכן ה"מבחן המסכם" של כל ימי הספירה וההכנה 
הסופית למתן התורה היא תיקון המלכות – שלימות 

האמונה.

ולכן עיקר עבודתנו גם מבחינת הזמן שאנחנו 
משקיעים וגם מבחינת המאמץ והעמל – הוא לקנות 
את האמונה, לחיות אמונה, להתחזק בתפילה ובזיכוך 
המידות ובהתנקות מהתאוות. כאשר אנחנו עושים 
את כל מה שקשור אלינו מהצד שלנו – התורה 
עצמה היא כבר המתנה, אנחנו מקבלים אותה 

באהבה ושמחים בה ומשתעשעים בה.

באותו אופן נסביר גם את הציפייה לגאולה. הגאולה 
העתידה שאנחנו כל כך מחכים לה – גם היא רק 
תוצאה! מי יהיה הגואל? הגואל הוא משיח בן דוד, 
כלומר שיש לו את המידות של דוד המלך, מידת 
המלכות, שכולו אמונה וכולו תפילה ושמלמד את 

כל העולם אמונה שלימה.

וכמו שהתורה באה ומתקבלת כאשר עם ישראל 
מוכנים ומתאימים, כלומר כשהם זוכים לאמונה 
– בדיוק כך הגואל יכול לבוא כאשר עם ישראל 
מוכנים וראויים לאור של הגואל שהוא אור האמונה, 
מידת המלכות. כשתגבר ותתגלה מידת האמונה 
בעם ישראל – הגואל יתגלה מיד ויגאל אותנו. הוא 

מחכה ומצפה לזה יותר מאיתנו. 

אנשים אומרים מתי כבר יבוא משיח? מתי תבוא 
הגאולה? אבל השאלה האמיתית היא מתי תתגלה 
האמונה, מתי עם ישראל יזכו לרצות אמונה ולבקש 
אמונה ולרדוף בכל כוחם אחר האמונה. זו השאלה 
וזו הציפייה, אבל העיקר: האמונה זו העבודה שלנו! 

זה החלק שלנו בגאולה. ככה מצפים לגאולה!

להגיד "מתי יבוא משיח" זה לא נקרא לצפות 
לגאולה. אבל לעבוד על אמונה ולקנות אמונה 
ולהפיץ אמונה ולדבר עם המשפחה והחברים ועם 
כל מי שרוצה לשמוע דיבורי אמונה – זו הציפייה 

האמיתית לגאולה, וזה מה שמביא את הגאולה.

האמונה היא עבודת החיים שלנו. עבודה מתוקה 
ונעימה ששכרה בצידה, כי היא המפתח לחיי אושר, 
לחיי חירות אמתית מהיצר הרע ומהתאוות, לחיים של 
משמעות וקשר עם הבורא. רק על ידי אמונה ניתן 
להתנקות מתאוות כי היצר הטוב וכלי הנשק היחיד 
שלנו הוא התפילה והתפילה תלויה באמונה. המאמין 
לא כועס ולא עצב. המאמין מלא בסיפוק ובשמחה 
בכל רגע בחיים. המאמין אוהב ונותן בלי חשבון 
ומקרין סביבו אור וטוב ומשפר את כל העולם הזה.

ואם רק אלה היו כל המתנות והרווחים – דיינו!

אבל כאן בא חג השבועות ומבשר לנו שיש עוד 
הרבה יותר מזה: אם אתה כל כך מאמין וכל כך 
טוב וכל כך טהור מעודן ומזוכך – אתה מקבל את 
המתנה הגדולה ואת התכלית של העולם, אתה 

מקבל את התורה הקדושה!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

סוליקה הקדושה 
זיע"א הי"ד
כ"ז אייר

ללה סוליקה

"סוליקה" חַג'וּאֵל נולדה בטנג'יר שבמרוקו בשנת 
התקע"ז לחיים ושמחה חגואל, להם היה בן גדול יותר 
בשם יששכר. אביה היה סוחר ותלמיד חכם שעמד 
בראש חברותא בביתו, ובכך סייע לבתו לשמור על 
יהדותה. אמה של סוליקה הייתה עקרת בית. יש שני 
גרסאות למעשה של סוליקה לפי גרסה אחת בשכנות 
למשפחת חגואל הייתה גרה משפחה מוסלמית אדוקה, 
שטענה במרמה כי הצליחה לשכנע את הנערה חגואל 
להמיר את דתה לאסלאם, דבר שנחשב למעשה 
צדיקות לפי דעתם המשובשת, יש גירסה אחר לסיפור. 
סוליקה הובאה בפני בית משפט והצטוותה לכרוע ברך 
בפני המושל המקומי, תוך התבססות על עדות בודדת 
וככל הנראה שקרית שהיא המירה את דתה לאסלאם. 
הפאשה המקומי הבטיח לה כי אם תתאסלם היא תזכה 
להגנה מפני הוריה, וכן למשי, זהב ווכל הטובות שתרצה.

הפאשה גם אמר כי אם תסרב להמיר את דתה,אני 
אעמיס עלייך שלשלאות… אני אדאג שבשרך ייתלש 
על ידי חיות פרא, את לא תראי את אור היום, את 
תמותי ברעב, ותסבלי את מלוא חומרת נקמתי ועלבוני. 

הנערה סוליקה ענתה לפאשה: בסבלנות רבה אשא 
את משקל השלשלאות; אתן לצלעותי להיקרע על ידי 
חיות פרא; אוותר לנצח על אור היום; אני אמות מרעב; 
וכאשר כל רשעי החיים יתקבצו עלי בגלל פקודותיך, 
אני אחייך לנוכח עלבונך, והכעס של הנביא שלך; לא 

יוכל לגבור על נערה קטנה עם אמונה גדולה ביהדותה.

בעקבות ההבטחה הזאת ציווה הפאשה להכניס 
את חגואל לתא חסר חלונות ואור, ולכרוך שלשלאות 
סביב צווארה, ידיה ורגליה. הוריה הנואשים של חגואל 
ביקשו את עזרתו של סגן הקונסול הספרדי. הוא אכן 
עשה כל שביכולתו על מנת להציל את הנערה, אך 
כל מאמציו היו לשווא. הפאשה החליט לשלוח את 
הנערה לעיר פאס, ולתת לסולטאן להחליט על גורלה. 
התשלום על העברתה והוצאתה להורג הוטל על אביה, 
שאוים ב-500 מלקות ברגל אם לא יציית. בסופו של 
דבר שולמו ההוצאות על ידי הקונסול, כיוון שאביה 
לא היה יכול להרשות זאת לעצמו מבחינה כלכלית. 
לאחר שהנערה הגיעה לפאס ניסו הסולטאן והנוגש 
הראשי שלו לשכנע אותה להתאסלם. בנו של הסולטאן, 
שנדהם מתואר זיו פניה של הנערה, ניסה גם הוא 
לשכנעה להתאסלם. אך הנערה סירבה בכל תוקף. 

ישנן שני גרסאות באשר לדבר הוצאתה להורג 
יש אומרים שהסולטאן ציווה לערוף את ראשה של 
חגואל בכיכר ציבורית בפאס, ובכל קישדשה שם שמים 
ברבים, יש אומרים שהעונש שהטילו עליה היה שיקשרו 
אותה לסוסים ותגרר ברחובות העיר למען יראו כולם. 
מששמעה על כך סוליקה ביקשה לקבל סיכות תפירה 
ובעזרתן חיברה את בגדיה לבשרה על מנת שגופה 

לא יחשף כשתיגרר לאחר מותה.

הקהילה היהודית של פאס הוכתה בתדהמה לנוכח 
סיפור חייה ומותה של חגואל, וערכה מגבית לצורך 

תשלום הוצאות החזרת שרידי גופתה וקבורתה. 

לאחר פטירתה נודעה הנערה כ"סוליקה 
הקדושה" בקרב היהודים וכ"ללה סולייקה" 
)הגבירה הקדושה סולייקה( בקרב הערבים. 
היא נקברה בבית העלמין של פאס, וקברה 
יהודים  עבור  לרגל  עלייה  לאתר  הפך 
ומוסלמים כאחד. על קברה נכתב מצבת 
בתולה  נערה  חגואל  סוליקא  הצדקת 

שקידשה שם שמים ברבים ונהרגה על 
קידוש שם שמים בעיר פאס. נלקחה 

על קידוש השם ביום כ"ז באייר 
יקום את דמה  ה'תקצ"ד השם 

זכותה תגן עלינו אמן.

חלב ומוצריו- בעד או נגד?

על הקשר בין שבועות וצריכת מאכלי חלב למדנו כבר בגן, 
הפעם ניגע קצת יותר במאכלי חלב- מוצר השנוי במחלוקת 

האם בריא או לא להכניס בכלל.

נגד

נתחיל בבעיה העיקרית שחוקרים מעלים אודות החלב 
היא – סכנת השומן הרווי הגורם למחלות לב וכלי דם, ועל 
כן ארגוני הבריאות בעולם ממליצים להגביל את צריכתו של 
השומן הרווי בכלל וכן את צריכה החלב בפרט. ויש כאלה 

שמעדיפים להתנזר כמה שיותר ממאכלי חלב.

בנוסף ישנו אחוז לא מבוטל של האוכלוסייה הסובל מאי 
סבילות ללקטוז - סוכר החלב. תופעה זו נחשבת לאלרגיות 
למזון- סמויות וגלויות )עם תופעות או בלי תופעות(. וככל 
שהגיל עולה כך מתפתחת בעיה זאת. אלרגיות למזון שלא 
מטופלות עלולות לגרום לבעיות חמורות- דלקתיות בגוף, 
בעיות משקל לא תקין- השמנת יתר והמחלות הנלוות אליה.

יש יותר ויותר מחקרים שטוענים כי מוצרי חלב שונים, 
תורמים לעלייה בחומציות של הדם, מה שמוביל להוצאת 
סידן מן העצם כדי לסתור את החומציות, מה שיכול לקשור 
את צריכת הגבינות לאוסטיאופורוזיס-בריחת סידן, דלדול 
עצם. )העצם הופכת להיות פחות דחוסה ופחות צפופה, ולכן 

חשופה יותר לשברים(.

בעד

וכמעט כמו כל המאכלים – על כל מחקר נגד יש מחקר בעד

חלב ומוצריו עשירים בסידן ובנוסף לסידן, מספקים מוצרי 
החלב מרכיבי תזונה נוספים החיוניים לבריאות כמו חלבון 
איכותי, ויטמינים מקבוצת B, ויטמין A , ויטמין D, ואשלגן.
מחקרים נוספים מוכיחים כי ספיגת הסידן מקטניות קשה 

יותר מספיגת הסידן ממוצרי החלב.

נסיים בדברי הרמב"ם על מוצרי חלב )הלכות דעות פרק 
ד'(: "ויש מאכלות... לפיכך ראוי לאדם שלא לאכול מהן אלא 
מעט ואחר ימים הרבה, ולא ירגיל עצמו להיות מזונו מהם 
או לאוכלם עם מזונו תמיד... כגון... וגבינה וחלב ששהה אחר 

שנחלב ארבע ועשרים שעות"

כל הנתונים הנ"ל מובילים אותנו שוב למסקנה 
פשוטה אך ברורה: אכלו הכל ובמידה 

חלב,  כבר  ואם  הרצויה 
אז לפחות חלב עיזים, 
יוגורט מותסס וגבינות 
שהן  שומן  מופחתות 

מזיקות פחות.

בברכת חג שמח

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות

ב
ל
ח
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לאמרה  יש  צדיקים,  לבנים  הידועה  הסגולה 
בערב ראש חודש סיון )כ"ט אייר(

רָאתָ הָעוֹלָם,  א בָּ לֹּ הּ הוּא יְיָ אֱלהֵֹינוּ עַד שֶׁ אַתָּ
רָאתָ הָעוֹלָם, וּמֵעוֹלָם וְעַד  בָּ הּ הוּא אֱלהֵֹינוּ מִשֶּׁ וְאַתָּ
מוֹדַע  תְּ גִין לְאִשְׁ ה אַל. וּבָרָאתָ עוֹלָמְךָ בְּ עוֹלָם אַתָּ
אֶמְצָעוּת  אֱלָהוּתָךְ ]=כדי שתפורסם מלכותך[ בְּ
אָמְרוּ רַבּוֹתֵינוּ זִכְרוֹנָם  מוֹ שֶׁ ה כְּ דוֹשָׁ תּוֹרָתְךָ הַקְּ
בִיל  וּבִשְׁ תּוֹרָה  בִיל  שְׁ בִּ ית",  רֵאשִׁ "בְּ לִבְרָכָה. 
ל  הֶם מִכָּ חַרְתָּ בָּ ר בָּ ךָ וְנַחֲלָתְךָ אֲשֶׁ י הֵם עַמְּ רָאֵל, כִּ יִשְׂ
ם  ה, וְקֵרַבְתָּ דוֹשָׁ הָאֻמּוֹת, וְנָתַתָּ לָהֶם תּוֹרָתְךָ הַקְּ
דוֹל. וְעַל קִיּוּם הָעוֹלָם וְעַל קִיּוּם הַתּוֹרָה  מְךָ הַגָּ לְשִׁ
תוֹרָתְךָ  תַבְתָּ בְּ נֵי צִוּוּיִים. כָּ ךָ יְיָ אֱלהֵֹינוּ שְׁ א לָנוּ מִמְּ בָּ
ם אוֹתָם  דְתֶּ תוֹרָתְךָ "וְלִמַּ רוּ וּרְבוּ", וְכָתַבְתָּ בְּ "פְּ
י לאֹ לְתהֹוּ  יהֶן אֶחָת, כִּ תֵּ שְׁ נָה בִּ וָּ נֵיכֶם", וְהַכַּ אֶת בְּ
רָאתָ, יָצַרְתָּ אַף  בֶת, וְלִכְבוֹדְךָ בָּ י אִם לָשֶׁ בָרָאתָ כִּ
ל  הְיֶה אֲנַחְנוּ וְצֶאֱצָאֵינוּ וְצֶאֶצָאֵי כָּ נִּ דֵי שֶׁ יתָ, כְּ עָשִׂ

מֶךָ וְלוֹמְדֵי תּוֹרָתֶךָ. רָאֵל יוֹדְעֵי שְׁ ית יִשְׂ ךָ בֵּ עַמְּ

יל  לָכִים, וְאַפִּ וּבְכֵן אָבוֹא אֵלֶיךָ יְיָ מֶלֶךְ מַלְכֵי הַמְּ
מַע  נִי וְתִשְׁ חָנֵּ תְּ לוּיוֹת עַד שֶׁ תִי, וְעֵינַי לְךָ תְּ חִנָּ תְּ
נִים וּבָנוֹת, וְגַם הֵם יִפְרוּ  תִי לְהַזְמִין לִי בָּ פִלָּ תְּ
ל הַדּוֹרוֹת  נֵיהֶם עַד סוֹף כָּ וְיִרְבּוּ הֵם וּבְנֵיהֶם וּבְנֵי בְּ
תוֹרָתְךָ  נוּ יַעַסְקוּ בְּ לָּ הֵם וַאֲנִי וַאֲנַחְנוּ כֻּ לְתַכְלִית שֶׁ
מרֹ וְלַעֲשׂוֹת וּלְקַיֵּם  ד לִשְׁ ה לִלְמדֹ וּלְלַמֵּ דוֹשָׁ הַקְּ
אַהֲבָה, וְהָאֵר עֵינֵינוּ  לְמוּד תּוֹרָתְךָ בְּ בְרֵי תַּ ל דִּ אֶת כָּ
מִצְווֹתֶיךָ לְאַהֲבָה וּלְיִרְאָה אֶת  נוּ בְּ ק לִבֵּ תוֹרָתֶךָ וְדַבֵּ בְּ
ים  נוּ חַיִּים אֲרֻכִּ ן לְכֻלָּ מֶךָ. אָבִינוּ אָב הָרַחֲמָן, תֵּ שְׁ
וּבְרוּכִים, מִי כָמוֹךָ אָב הָרַחֲמִים זוֹכֵר יְצוּרָיו לְחַיִּים 
ל  לֵּ הִתְפַּ מוֹ שֶׁ רַחֲמִים, זָכְרֵנוּ לְחַיִּים נִצְחִיִּים כְּ בְּ
אַבְרָהָם אָבִינוּ "לוּ יִחְיֶה לְפָנֶיךָ", וּפֵרְשׁוּ רַבּוֹתֵינוּ 
שׁ  אתִי לְבַקֵּ ן, בָּ י עַל כֵּ יִרְאָתֶךָ". כִּ זִכְרוֹנָם לִבְרָכָה, "בְּ
יְּהֵא זַרְעִי וְזֶרַע זַרְעִי עַד עוֹלָם זֶרַע  פָנֶיךָ שֶׁ ן מִלְּ וּלְחַנֵּ
צֵא בִי וּבְזַרְעִי וּבְזֶרַע זַרְעִי עַד עוֹלָם  ר, וְאַל יִמָּ שֵׁ כָּ
ר  לוֹם וֶאֱמֶת וְטוֹב וְיָשָׁ מֶץ, אַךְ שָׁ סוּל וָשֶׁ שׁוּם פְּ
עֲלֵי תוֹרָה,  עֵינֵי אֱלהִֹים וּבְעֵינֵי אָדָם, וְיִהְיוּ בַּ בְּ
נָה, מָארֵי תַלְמוּד,  מָארֵי מִקְרָא, מָארֵי מִשְׁ

מָארֵי רָזָא, מָארֵי מִצְוָה, מָארֵי גוֹמְלֵי חֲסָדִים, 
אַהֲבָה וּבְיִרְאָה  רוּמִיּוֹת, וְיַעַבְדוּךָ בְּ מָארֵי מִדּוֹת תְּ
וִיָּה וּגְוִיָּה  נִימִית, וְלאֹ יִרְאָה חִיצוֹנִית. וְתֵן לְכָל גְּ פְּ
רִיאוּת וְכָבוֹד  כָבוֹד, וְתֵן לָהֶם בְּ י מַחְסוֹרָהּ בְּ מֵהֶם דֵּ
וְכחַֹ, וְתֵן לָהֶם קוֹמָה וְיפִֹי וְחֵן וָחֶסֶד, וְיִהְיֶה אַהֲבָה 
ינֵיהֶם, וְתַזְמִין לָהֶם זִוּוּגִים הֲגוּנִים  לוֹם בֵּ וְאַחֲוָה וְשָׁ
יקִים, וְגַם הֵם  לְמִידֵי חֲכָמִים מִזֶּרַע צַדִּ מִזֶּרַע תַּ
י עֲלֵיהֶם,  לְתִּ לַּ ר הִתְפַּ כָל אֲשֶׁ מוֹתָם כְּ זִוּוּגָם יִהְיוּ כְּ

רוֹן אֶחָד עוֹלֶה לְכָאן וּלְכָאן. י זִכָּ כִּ

עֲלוּמוֹת, וּלְפָנֶיךָ נִגְלוּ מַצְפּוּנֵי  ל תַּ ה יְיָ יוֹדֵעַ כָּ אַתָּ
דוֹל  הַגָּ מְךָ  שִׁ לְמַעַן  ה  אֵלֶּ כָל  בְּ כַוָנָתִי  י  כִּ י,  לִבִּ
ן עֲנֵנִי  ה. עַל כֵּ דוֹשָׁ דוֹשׁ וּלְמַעַן תּוֹרָתְךָ הַקְּ וְהַקָּ
ים אַבְרָהָם יִצְחָק  דוֹשִׁ עֲבוּר הָאָבוֹת הַקְּ יְיָ עֲנֵנִי בַּ
נִים לִהְיוֹת הָעֲנָפִים  יעַ בָּ וְיַעֲקֹב, וּבִגְלָלָם תּוֹשִׁ
ךָ רֶגֶל רְבִיעִי  וִד עַבְדֶּ ם, וּבַעֲבוּר דָּ רְשָׁ דּוֹמִים לְשָׁ

ךָ. רוּחַ קָדְשֶׁ שׁוֹרֵר בְּ בָה, הַמְּ רְכָּ מֶּ בַּ

דְרָכָיו.  ל יְרֵא ה' הַהלֵֹךְ בִּ רֵי כָּ עֲלוֹת אַשְׁ יר הַמַּ שִׁ
גֶפֶן  ךָ כְּ תְּ רֶיךָ וְטוֹב לָךְ. אֶשְׁ י תאכֵֹל אַשְׁ יךָ כִּ פֶּ יְגִיעַ כַּ
תִלֵי זֵיתִים סָבִיב  שְׁ נֶיךָ כִּ תֵי בֵיתֶךָ בָּ יַרְכְּ רִיָּה בְּ פֹּ
בֶר יְרֵא ה'. יְבָרֶכְךָ ה'  ה כִי כֵן יְברַֹךְ גָּ לְחָנֶךָ. הִנֵּ לְשֻׁ
יךָ. וּרְאֵה  ל יְמֵי חַיֶּ לָיִם כֹּ טוּב יְרוּשָׁ יּוֹן וּרְאֵה בְּ מִצִּ

רָאֵל. לוֹם עַל יִשְׂ בָנִים לְבָנֶיךָ שָׁ

סוּק. וַאֲנִי זאֹת  נוּ הַפָּ ה, יְקֻיַּם בָּ פִלָּ א יְיָ שׁוֹמֵעַ תְּ אָנָּ
ר  ר עָלֶיךָ וּדְבָרַי אֲשֶׁ רִיתִי אוֹתָם אָמַר יְיָ רוּחִי אֲשֶׁ בְּ
י  י זַרְעֲךָ וּמִפִּ יךָ וּמִפִּ פִיךָ לאֹ יָמוּשׁוּ מִפִּ י בְּ מְתִּ שַׂ
ה וְעַד עוֹלָם. יִהְיוּ לְרָצוֹן  זֶרַע זַרְעֲךָ אָמַר יְיָ מֵעַתָּ

י לְפָנֶיךָ יְיָ  אִמְרֵי פִי וְהֶגְיוֹן לִבִּ
צוּרִי וְגוֹאֲלִי:

חודש סיון ידוע 
בסגולותיו 

לזכות
לבנים צדיקים

לתפילה וברכה 
ע”י הרב שלום 

ארוש
בליל שבועות:
02-5308000



פניני הזהר – פרשת במדבר

לצדיק יש כוח גדול להמתיק מעל האדם את הדינים ולפעול עבורו ישועות. אבל 
אנחנו רואים שלא כולם זוכים לישועות ולהמתקת הדינים, ומדוע? כי כדי לזכות 
לכך שהצדיק יפעל עבורך ישועות – יש לזה תנאי! הזהר הקדוש דלהלן יבאר לנו 
מה אתה צריך לעשות כדי לתת לצדיק כוח להושיע אותך בתפילתו, ובסוף המאמר 

נביא את ה"טיפ" המעשי לכל יהודי:

"אַל תִּפְנוּ אֶל הָאֱלִילִים וֵאלֹהֵי מַסֵּכָה לֹא תַעֲשׂוּ לָכֶם". רִבִּי חִיָּא פָּתַח ]לדרוש 
את הפסוק[: "אַל תֵּפֶן אֶל קְשִׁי הָעָם הַזֶּה" וְגוֹ'. 'אַל תֵּפֶן'?! וְכִי מַאן הוּא דְּיֵימָּא 
לְמַלְכָּא, אַל תֵּפֶן ]וְכִי מִי יכול לומר לַמֶּלֶךְ 'אַל תֵּפֶן'[? וְהָא כְּתִיב ]וַהֲרֵי כָּתוּב[: "כִּי 
עֵינָיו עַל דַּרְכֵי אִישׁ". וּכְתִיב ]וְכָתוּב[ )ירמיה כג(: "אִם יִסָּתֵר אִישׁ בַּמִסְתָּרִים וַאֲנִי 
לֹא אֶרְאֶנּוּ נְאֻם יְיָ", וְהָא בְּכלָֹּא אַשְׁגַּח קוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא וְכָל עוֹבָדִין מִסְתָּכַּל ]וַהֲרֵי 
הקב"ה מַשְׁגִּיחַ בַּכֹּל וּמִסְתַּכֵּל עַל כָּל הַמַּעֲשִׂים[, וְעָיִל בְּדִינָא עַל כֻּלְּהוּ, אִם טַב 
וְאִם בִּישׁ ]וּמַכְנִיס בְּדִין עַל כֻּלָּם, אִם טוֹב וְאִם רָע[, כְּמָה דְאַתְּ אָמֵר ]כְּמוֹ שֶׁנֶּאֱמַר[: 

"הָאֱלֹקִים יָבִיא בְמִשְׁפָּט עַל כָּל נֶעְלָם אִם טוֹב וְאִם רָע". וּמשֶֹׁה אָמַר אַל תֵּפֶן?!

אֶלָּא, כַּמָה בָּעֵי בַּר נָשׁ לְאִסְתַּמְּרָא מְחוֹבוֹי, בְּגִין דְּלָא יֶחטֵי קָמֵי מַלְכָּא קַדִּישָׁא 
]כַּמָּה צָרִיךְ אָדָם לְהִשָּׁמֵר מֵחֶטְאוֹ כְּדֵי שֶׁלֹּא יֶחֱטָא 
לִפְנֵי הַמֶּלֶךְ הַקָּדוֹשׁ[. תָּא חֲזֵי ]בּאֹ רְאֵה[, בַּר 
נָשׁ דְּעָבִיד מִצְוָה ]בֶּן אָדָם שֶׁעוֹשֶׂה מִצְוָה[, 
הַהִיא מִצְוָה סַלְּקָא וְקַיְּמָא קָמֵי קֻדְשָׁא בְּרִיךְ 
הוּא וְאָמְרָה אֲנָא מִפְּלַנְיָיא דְּעָבַד לִי ]אוֹתָהּ 
מִצְוָה עוֹלָה וְעוֹמֶדֶת לִפְנֵי הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא 
וְאוֹמֶרֶת: אֲנִי מִפְּלוֹנִי שֶׁעָשָׂה אוֹתִי[. וְקֻדְשָׁא 
בְּרִיךְ הוּא מָנֵי לָהּ קַמֵּהּ, לְאַשְׁגְּחָא בָּהּ כָּל 
]וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ  יוֹמָא לְאוֹטָבָא לֵהּ בְּגִינָהּ 
הוּא מוֹנֶה אוֹתָהּ לְפָנָיו, לְהַשְׁגִּיחַ בָּהּ כָּל יוֹם, 

לְהֵיטִיב לוֹ בִּשְׁבִילָהּ[.

עָבַר עַל פִּתְגָּמֵי אוֹרַיְתָא ]אבל אם עָבַר 
עַל דִּבְרֵי תוֹרָה[, הַהִיא עֲבֵירָה סַלְּקָא קָמֵהּ, 
וְאָמְרָה אֲנָא מִפְּלַנְיָיא דַּעֲבַד לִי ]אוֹתָהּ עֲבֵרָה 
עוֹלָה לְפָנָיו וְאוֹמֶרֶת: אֲנִי מִפְּלוֹנִי שֶׁעָשָׂה 
אוֹתִי[, וְקֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא מָנֵי לָהּ, וְקַיְּמָא תַּמָּן 
לְאַשְׁגְּחָא בָּהּ, לְשֵׁיצָאָה לֵהּ ]וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 
הוּא מוֹנֶה אוֹתָהּ, וְעוֹמֶדֶת שָׁם לְהַשְׁגִּיחַ בָּהּ, 
לְכַלּוֹת אוֹתוֹ.[. הֲדָא הוּא דִכְתִיב ]זֶהוּ שֶׁכָּתוּב[: 
"וַיַּרְא יְיָ וַיִנְאָץ מִכַּעַס בָּנָיו וּבְנוֹתָיו". מַהוּ ]מה הכוונה במילה[ 'וַיַּרְא'? הַהוּא דְּקַיְּמָא 

קַמֵּהּ ]הוא רואה את אותה העבירה שעומדת לפניו כאמור[.

תָּב בִּתְשׁוּבָה, מַה כְּתִיב ]אבל אם שָׁב בִּתְשׁוּבָה – מַה כָּתוּב עליו[? "גַּם יְיָ הֶעֱבִיר 
חַטָּאתְךָ לֹא תָמוּת". ]מה הכוונה "העביר"?[ דְּאַעְבָּר הַהוּא חוֹבָא מִקַּמֵּהּ בְּגִין דְּלָא 
יִסְתָּכַּל בֵּהּ, לְאוֹטָבָא לֵהּ ]שֶׁהֶעֱבִיר אוֹתוֹ הַחֵטְא מִלְּפָנָיו כְּדֵי שֶׁלֹּא יִסְתַּכֵּל בּוֹ עוד, 
לְהֵיטִיב לוֹ מכאן ואילך[. וְעַל דָּא ]וזה פירוש בקשת משה רבינו[: "אַל תֵּפֶן אֶל קְשִׁי 
הָעָם הַזֶּה וְאֶל רִשְׁעוֹ וְאֶל חַטָּאתוֹ". אָמַר רִבִּי יוֹסֵי: וְכֵן מֵהָכָא מַשְׁמַע דִּכְתִּיב ]וְכֵן 

מִכָּאן מַשְׁמָע, שֶׁכָּתוּב[: "נִכְתָּם עֲונֵֹךְ לְפָנַי".

יוצא מדברי הזהר הקדוש שכאשר האדם עושה תשובה – הצדיק, שהוא משה 
רבנו, יכול לטעון ולבקש מה': "אל תפן", כלומר, אל תסתכל על העברות שלו, 
ובזה נמתקים מעליו הדינים ונשפעות עליו השפעות טובות! וזו דרך נוספת להבין 
מדוע "התבודדות" – שבה עושים תשובה בכל יום – "היא מעלה עליונה וגדולה מן 
הכול", כי היא ממתיקה מהאדם את כל הדינים ומזכה אותו לטוב אינסופי ולכן שעה 
התבודדות יומית היא העצה המושלמת להינצל מכל רע ולזכות לכל הטוב שבעולם.

סדר המחנה

אני מניח שכולכם מכירים את הסיפור על בעל הפונדק היהודי 
שלאחר שנים של שירות הלקוחות בפונדק חשקה נפשו בתורה 
ומאס בחיי עולם הזה ורצה למסור נפשו ולפרוש מעבודתו ולחיות 
בצמצום ולהקדיש את חייו לתורה. אמר לו אחד הצדיקים: אתה 
טועה! העבודה שלך בעולם היא לקבל יהודים עייפים מתלאות 
הדרך במאור פנים ולהחיות את נפשם במזון כשר, אתה צריך לעשות 
את התפקיד שלך בשמחה ולא לחפש תפקידים של מישהו אחר.

פרשת השבוע שלנו נראית פרשה מאוד "טכנית", הרבה נתונים. 
משה רבינו "מסדר" את המחנה על פי ה', עושים "ספירת מלאי", 
כל שבט מקבל את דגלו ומקומו, וכל משפחה ממשפחות הלויים 

מקבלת את מקומה ותפקידה.

לא לחינם התורה מאריכה כל כך בסדר המחנה. לסדר ישנה 
חשיבות עליונה. קודם כול ברמה הפרטית.

אין צורך להסביר כמה חשוב שיהיה לאדם סדר בחיים, סדר 
יום, סדר עדיפויות וכמובן סדרי לימוד. אבל גם ברמה הכללית 

של כלל ישראל, חשוב שלכל 
אחד תהיה המשבצת שלו, 
יהיה התפקיד שלו. מי בראש 
ומי במאסף. כי גם בניהול 
שכן  וכל  השוטף  החיים 
במלחמה, צריכים את כל 
בעלי התפקידים השונים, 
יעשה  וצריכים שכל אחד 

בדיוק את תפקידו.

בחיים של עם ישראל ישנם 
תלמידי חכמים ואברכים לצד 
שמיים,  יראי  בתים  בעלי 
עשירים לצד עניים, גברים 
ונשים – לכל אחד תפקיד 
מדויק שמתאים לו ורק הוא 
מסוגל לעשותו. אל תנסה 

להתחלף עם מישהו אחר.

אם משמיים אתה נאלץ 
לעסוק בפרנסה – תשאף 
לעשות את עבודתך נאמנה 
על פי התורה, ולקבוע עיתים 
לתורה, ותתפלל לה' שאם זה 
רצונו שיזכה אותך ללמוד 
יום שלם או חצי יום, אבל 
תאמין שיש סדר בעולם הזה 

וה' יתברך שם אותך בדיוק במקום המתאים לך.

לתפקיד שלך.

בכל סדר המסעות והחניות כתוב: "על פי השם" – הכול זה על פי 
ה'. ה' מסדר את העולם באופן המושלם. תמיד תחפש מה ה' רוצה 
ממך במקום המדויק שלך, ואל תנסה "לסדר" את העולם בעצמך.

שבת שלום

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

העצמת 
המידות בראי 

הפרשה
הרב נתן ארוש

ניתן להזמין שיעור 
באזור מגוריכם:
052-6672221
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ילדים מספרים

תודה
התודה היא מתנה

בסיפור הזה תבינו למה התודה צריכה להיות תמיד אתכם, יד ביד.

שלום קוראים לי נתנאל ואני בכיתה ו'.

אנו משפחת ברוכת ילדים ב"ה, אנחנו קוראים כל 
שבת את עלון "חוט של חסד", רציתי להודות לרב 
ארוש שליט"א על עלון החיזוק חוט של חסד, שמחזק 

אותנו כל שבוע מחדש ואנחנו כל כך 
אוהבים אותו.

ועכשיו רציתי לספר לכם סיפור 
נפלא שקרה לי בימי הפורים)כן, 
פורים של השנה- תשפ"ג( השאלתי 
שלי  דיגיטלית  המצלמה  את 
לשכנים בערך שבוע לפני פורים, 
ובפורים אני כל כך אוהב לצלם את 
השמחה והתחפושות, ובוודאי שגם 
את הסעודה, לכן הבהרתי לבן של 

השכנים )שהוא בגיל שלי בערך( שאני 
צריך את המצלמה עד פורים.

אחרי קריאת המגילה בערב נזכרתי פתאום שעדיין 
לא קבלתי את המצלמה חזרה, למחורת בבוקר אחרי 
קריאת המגילה הלכתי לשכנים שלי כדי לקחת את 
המצלמה, שהגעתי לדלת, דפקתי ודפקתי ולא ענו לי.

כל כך התאכזבתי לא האמנתי שזה קרה לי, מאז 

שאמא שלי קנתה לי את המצלמה אני מחכה לצלם 
את התחפושות. לא הרפתי וניסיתי שוב לדפוק, כי 
הבנתי שאם זה לא עכשיו, אז אחר כך יכול להיות שהם 
לא יהיו כבר בבית, אולי יסעו למשפחה במקום אחר.

לא ידעתי מה לעשות, גם כל כך כעסתי, 
"למה הוא לא היה אחראי" אמרתי 
בליבי. "אי אפשר לסמוך עליהם" 
פתאום  לבית,  לחזור  והתכוונתי 
נזכרתי בחוק התודה, והתחלתי להגיד 
תודות לה' יתברך במשך כמה דקות, 
ואמרתי כמה פעמים את פרק ק' 
בתהילים-מזמור לתודה, והשתדלתי 

להאמין שהשם אחראי לכל זה.

לי  ופתאום פתחה  דפקתי שוב, 
משהי ממשפחתם, ואמרה לי שהם 
נסעו כבר ויחזרו מאוחר, לא התייאשתי אמרתי שוב 
מזמור לתודה, ופתאום, תוך כדי אמירת תהילים, אני 
שומע צפירות, מתברר שהם שכחו משהו בבית, וחזרו 
להביא אותו, ואז ראו אותי ומיד ביקשתי את המצלמה 
שלי בחזרה ואכן המצלמה חזרה אלי, עוד באותו הבוקר.

הרגשתי את הנס שהשם עשה איתי, אבל ניסיתי 
לחשוב מה חשבתי בזמן שהייתי מחוץ לדלת והבנתי 

שאת המצלמה אני יקבל רק אחרי הפורים, את האמת 
הייתי מיואש, לא האמנתי שאני באמת יצליח לקבל 
את המצלמה כבר עכשיו, אבל זה הנפלאות שעושה 
התודה, אחרי שהבנתי שכנראה זה הכי טוב לי שמעתי 

את הצפירות של השכנים.

ועוד דבר חשוב הבנתי, שהשם סיבב את כל זה כדי 
שאני ילמד את חוק התודה ואת האמונה שלכל דבר 
השם אחראי, ואין לנו לכעוס על אף אדם בעולם. אפילו 
שיש לנו מלא סיבות לכעוס, השם אמר לו לשכח 

להחזיר לי את המצלמה 

תודה רבה לבורא עולם, ולרב ארוש שליט"א, על עלון 
"חוט של חסד" ועל החיזוקים הנפלאים, שבלעדהם 

לא הייתי מכיר את הנסים של התודה.



אחים או יריבים פרק ב'

במסגרת הסדרה החדשה, אנו עוסקים ב "מריבות 
אחים". הזכרנו בשבוע שעבר, שהמשפחה, הינה 
המקום הראשון שבו הילד מתנסה-בחיכוך יום יומי 
עם "הכרת עצמו" דהיינו עם מידותיו האישיות בכל 
מערכת היחסים המורכבת הזו של "עניני בין אדם 
לחברו" כמו: לוותר, לשחק לפי התור ולא לנסות לרמות 
ולעקוף, לשלוט על רגשות, לא להרים ידיים, להתחייב 
ולעמוד בהתחייבויותיו ועוד. למשפחה יש כאן תפקיד 
חשוב מאוד והוא: להיות המקום הבטוח ביותר, כדי 
שהילד יוכל לבטא את עצמו ואת רגשותיו בלי לפחד 

מדחייה. אם אנחנו מונעים מהילד להתנהג בתוך 
ביתו- בטבעיות, ככל שתהיה מוזרה ומציקה, 

אנו חוסמים בפניו את הדרך ללמוד, 
לגבש את דרכיו ולהתפתח בצורה 

בריאה. אנו צריכים להשגיח על 
התנהגותו של הילד ולעזור 
לו במידת הצורך לשנות 
את התנהגותו, אך כמובן 
לא לכפות עליו בכח דפוסי 

טבעו.  ע"פ  שלא  התנהגות 
עלינו  יתברך הטיל  ה'  כהורים, 

תפקיד חשוב ומרכזי מאוד- להיות 
מודעים, לחיות עם יד על הדופק, לשים 

לב, לעקוב אחר ההתנהגות של הילדים וכשאנו 
נתקלים בבעיה, לחשוב היטב מה מוטל עלינו 

לעשות לטובת הילד וכמובן לחנך אותו ע"י דוגמא 
אישית והדרכה, למידות טובות ולאהבה בין האחים. 

פעמים ואנחנו מחוסר ידיעה, תורמים למריבות 

או לקנאה בין האחים שגורמת ליריבות וכו'  

ואביא מספר דוגמאות לטעויות הנפוצות ביותר: 

א. העדפות- 

לפעמים אחד ההורים או שניהם, "מחוברים" לילד 
אחד יותר מאשר לאחרים, מסיבות שונות )כדוגמה: 
הילד הזה מזכיר להורים מישהו מסוים, מקומו בסדר 
הלידה )בכור או בן זקונים(.  העדפה זו, שלרוב נעשית 
בחוסר מודעות, גורמת לקנאה ויריבות תמידית בין 
האחים, שכן האחים האחרים "נלחמים" כדי לקבל 
את אותה העדפה, ובמקביל- מנדים או פוגעים באח 
המועדף. זוהי ממש טעות נפוצה ועלינו לזכור את 
מאמר חז"ל: ואמר רבא בר מחסיא, אמר רב חמא בר 

גוריא, אמר רב: "לעולם אל ישנה אדם בנו בין הבנים. 
שבשביל משקל שני סלעים מילת שנתן יעקב ליוסף 
יותר משאר בניו, נתקנאו בו אחיו ונתגלגל הדבר וירדו 
אבותינו למצרים" )שבת י/ב(. לכן אפילו אם אנו עדיין 

נכשלים בזה, אסור בהחלט להבליט את התופעה.

ב. השוואות- 

"את מתנהגת יותר גרוע מאחותך הקטנה, כנראה 
שאת הקטנה והיא הגדולה" או "אחיך שהוא קטן 
ממך עוזר בבית בלי שביקשנו ממנו"... משפטים אלה, 
ודומיהם, מוכרים מחיי היום יום שלנו. מטרת ההערות, 
היא כאילו "לעודד" את הילד לשנות את ההתנהגות 
הלא רצויה להתנהגות הרצויה. אך עלינו לדעת 
שבמקרה הטוב- הערות אלו אינן משנות את 
ההתנהגות הלא רצויה. אבל בדרך כלל, 
הן אפילו גורמות להגדלת הקנאה 

והיריבות בין האחים. 

אנו  מודע-  לא  באופן 
המושווה  לילד  גורמים 
לומר לעצמו: "אם אני לא 
יכול להיות כמוהו ואני לא יכול 
להילחם נגד הוריי, אז אני אלחם 
ואוציא את כעסי עליו כי אם הוא לא 
היה קיים, לא היו מעירים לי הערות כאלה 
והוריי היו אוהבים אותי". הורים יקרים, השתדלו 
להאיר ולא להעיר לילדכם הערות ובפרט לא 
הערות פוגעות או המתייחסות בהשוואתיות לאחיו 

ולאחיותיו. 

ג. קושי של אחד ההורים או של שניהם מול 

ילד מסוים- 

ילדיכם שונים זה מזה. בכל משפחה קיים ילד אחד 
הדורש יותר תשומת לב מהאחרים. לפעמים, הורים 
נמנעים מלדרוש מאותו ילד את אותן דרישות שהם 
דורשים מילדיהם האחרים, כדי להימנע מוויכוחים 
או ממריבות. בצורה זו, אותו ילד "קשה"- מופלה 
"לטובה" )שהרי לא דורשים ממנו את אותן הדרישות 
בהשוואה לאחיו/אחיותיו(. הפליה זו מקוממת את 
האחים האחרים- אשר עליהם מוטלות המשימות והיא 
עלולה לגרום לאחד האחים "לקחת" את תפקיד ההורה 
מול האח ה"מופלה לטובה" וכך היריבות גדלה. כהורים, 
חשוב להיות מודעים מה המניע לנתינת המשימה לילד 
המסוים - ולא לאחיו. כיצד מתמודדים עם התופעה? 

צריך להתייעץ עם איש חינוך שמכיר את כל ילדי 
המשפחה.

ד.  לאח קטן מגיע יותר-

 "תוותר לו, אתה לא רואה שהוא קטן ממך", "אל 
תגזים! המכות שלה לא כואבות כמו שלך", "אסור 
לך לקחת לה בחזרה- היא ילדה קטנה"... משפטים 
אלו ואחרים, מפלים את האח הקטן לטובה, יחסית 
לשאר האחים, וגורמים להרבה מאוד קנאה ויריבות 
מצד האחים האחרים. הם חשים את חוסר ההוגנות 
מצד ההורים ואת ההעדפה הברורה. בדרך כלל האח 
לפני האחרון הוא זה שנדרש לוותר הכי הרבה, וזו 
בעייה חמורה. שימו לב! - ויתורים לאח הצעיר, בגלל 
היותו הקטן ביותר, גורמים לתחושה של חוסר הוגנות 
מצד האח הבוגר יותר. האח הקטן מקבל תחושת כוח 
)מדומה( מהיותו "חסר ישע". זכרו היטב! הילד לא בחר 
את סדר לידתו - לכן הוא לא צריך להפסיד בגלל זה.

ה.  עצמאות האח הגדול-

 "רגע, אתה הולך ליוסי? קח איתך את אחותך הקטנה 
כדי שאוכל לנוח". הורים רבים "מלבישים" את האחים 
הקטנים על הגדולים ובכך גורמים לכעס ויריבות של 
האח הגדול כלפי האח הצעיר. משפטים כמו "מאז 
שאני זוכרת את עצמי אחי מזדנב אחריי לכל מקום" 
הם משפטים מוכרים מפי האחים הגדולים. חשוב 
להיות ערניים לרגישות זו אצל האח הגדול ולשוחח 
עימו על כך. מותר וחשוב לבקש עזרה מהילד הבכור 
אך הכול בגבול הטעם הטוב! ולא להפוך אותו להורה 
נוסף. חשוב לשמור על הדף בשביל ההמשך, המשך 

אי"ה בשבוע הבא!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
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חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

יהודי מבוגר )קצת עצבני( קנה מאוורר ביום 
שישי עקב התחזית החמה. ישב בספה וכיוון רק 
אליו את המאוורר. לאחר כמה שעות אישתו 
יעלה עוד מעט שבת לך לבית  אומרת לו 
הכנסת, אמר לה הבעל אני מזהיר באזהרה 
חמורה לא לנגוע במאוורר ויצא. אבל האישה 
הסקרנית נגעה ומיששה ובטעות לחצה על 
הכפתור שגורם לו להסתובב. כשבעלה חזר 
מבית הכנסת שאג לעברה: למה נגעת בו? 
באיזו רשות? היא אמרה: בעלי, מאז שיצאת 

הוא מחפש אותך.....


